

СОДЕРЖАНИЕ

<i>Т.В. Гимон, Е.А. Мельникова.</i> Памяти Александра Васильевича Назаренко	6
<i>Ю.Е. Вершинина.</i> Бог без семьи? Родственные связи Христа и их представление в произведениях Григория Турского	16
<i>Т.М. Калинина.</i> Заметки по поводу титулов <i>шад</i> и <i>бег</i> и их роли в Хазарии	43
<i>Е.В. Литовских.</i> Гудрун, первая исландская монахиня	61
<i>В.И. Матузова.</i> Тевтонский орден как духовная корпорация, XIII–XIV вв. (на материале «Хроники земли Прусской» Петра из Дусбурга)	75
<i>И.Г. Матюшина.</i> Функции телесности в формировании культа Святой Этельдреды	87
<i>Е.А. Мельникова.</i> На перекрестье язычества и христианства: клятвы мира на Руси и в Исландии	109
<i>Ю.М. Могаричев.</i> Миссионерская деятельность крымских епархий в эпоху раннего средневековья	127
<i>Б.Е. Рашковский.</i> Петахия Регенсбургский: путь на Восток через Киев	142
<i>Я.А. Риер.</i> Языческие ритуалы власти первых правителей Литвы (середина XIII – середина XIV в.)	187
<i>С.Ю. Темчин.</i> Ярослав Мудрый в Константинополе: второе посмертное чудо прп. Параскевы Эпиватской	202
<i>А.С. Щавелев.</i> Реконструкции и интерпретация рассказа «Древнейшего сказания» (середины XI в.) об Аскольде и Дире	209

Публикации

<i>Г.В. Глазырина.</i> Древнеисландские «Саги о путешественниках». Публикация архивных материалов под редакцией Т.Н. Джаксон	222
<i>Т.Н. Джаксон.</i> Предисловие редактора	222
Сага об Эйреке Путешественнике (Eireks saga víðfjara)	225
О Торвальде Путешественнике (Þorvalds þáttur víðfjara и Kristni saga)	256

Список научных трудов Александра Васильевича Назаренко (составитель С.В. Завадская)	326
Список сокращений	353
Сведения об авторах	358

CONTENTS

<i>Timofey V. Guimon, Elena A. Melnikova.</i> In Memoriam of Alexandr Vasiljevich Nazarenko	6
<i>Yuliya E. Vershinina.</i> God without a Family? The Family of Jesus and Its Representation in the Works of Gregory of Tours	16
<i>Tatjana M. Kalinina.</i> Notes on Titles <i>shad</i> and <i>beg</i> and their Roles in Khazaria	43
<i>Elena V. Litovskikh.</i> First Icelandic Nun Guðrún	61
<i>Vera I. Matuzova.</i> The Teutonic Order as a Religious Corporation, the 13 th and 14 th Centuries: According to <i>Chronicon terrae Prussiae</i> by Peter von Dusburg	75
<i>Inna G. Matyushina.</i> The Functions of the Body in the Formation of the Cult of Saint Etheldreda	87
<i>Elena A. Melnikova.</i> At the Intersection of Paganism and Christianity: Peace-Oaths in Rus and Iceland	109
<i>Yuriy M. Mogarichev.</i> Missionary Activities of Crimean Eparchies in the Early Middle Ages	127
<i>Boris E. Rashkovskiy.</i> Petaĥiah of Regensburg and his Rout to the Middle East Via Kiev	142
<i>Yanina A. Ryier.</i> Pagan Rituals of Power of the First Rulers of Lithuania (Middle of the 13 th – Middle of the 14 th Century)	187
<i>Sergejus Temčinas.</i> Yaroslav the Wise in Constantinople: The 2 nd Posthumous Miracle of St Paraskeva of the Balkans	202
<i>Aleksei S. Shchavelev.</i> Reconstruction and Interpretation of the Story about Askold and Dir of the “Oldest Tale” (The Middle of the 11 th Century)	209

Publications

<i>Galina V. Glazyrina.</i> Old Icelandic “Sagas about Travellers”. Publication of Archival Materials is prepared by Tatjana N. Jackson	222
<i>Tatjana N. Jackson.</i> Preface of the Editor	222
EIREKS SAGA VÍÐFØRLA	225
ÞORVALDS ÞÁTTR VÍÐFØRLA И KRISTNI SAGA	256
Bibliography of Alexandr V. Nazarenko (compiled by S.V. Zavadsкая)	326
List of Abbreviations	353
Contributors	358